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حسن فرامرزي

روابط عمومي جمعيت هلال احمر در پاس�خ به 
گ�زارش »هلال احم�ر در خدمت اج�راي طرح 
عربي- صهيونيس�تي؟!؛ س�رمايه هاي نظام در 
افريقا و امريكاي لاتين به دشمنان هبه مي شود« 
روز ش�نبه مورخ 95/7/24 و همچنين گزارش 
»چشمداش�ت س�ازمان غي�ر دولتي ه�لال به 
بودجه دولتي؛ حياط خلوت دولت با برنامه ريزي 
10 ساله در هلال احمر« روز چهارشنبه 95/10/18 
جوابيه اي را ارس�ال كرده ك�ه در ادامه مي آيد. 

    متن جوابيه
1- در خصللوص گزارش »هللال احمر در خدمت 
اجراي طرح عربي –صهيونيسللتي؟!؛ سرمايه هاي 
نظللام در افريقا و امريكاي لاتين به دشللمنان هبه 
مي شود«؛ بر خاف مطلب ادعا شده مبني بر اينكه 
»تعطيلي بيمارسللتان هاي هال احمر در منطقه 
افريقا و امريكاي لاتين« به اسللتحضار مي رساند: 
حضور يا عللدم حضور هال احمر در هر كشللوري 
به درخواست كشللور ميزبان و با توجه به ضوابط و 
قوانين داخلي و بين المللي صللورت مي گيرد و بر 
خاف استناد خاف مطلب مذكور، فعاليت هال 
احمر ايران نه تنها در امريكاي لاتين تعطيل نشده، 
بلكه هال احمر ايران مفتخر است كه سال گذشته 
»مركز توانبخشللي خود در اكوادور« و »مركز دوم 
دياليز خود را در بوليوي« به جهت استقبال بسيار 
بالاي مردم و مسئولان كشللورهاي مذكور افتتاح 
كرده اسللت. در مواردي همچللون تعطيلي مراكز 
هال احمللر در كشللورهاي ازبكسللتان، زيمباوه، 
سودان،  سومالي و كومور، اين امر يا به علت نداشتن 
تفاهم براي اداره اين مراكز با كشور ميزبان يا به علت 
حاشيه هاي سياسي و ديپلماتيك كه اين كشورها 

درگير آن هستند، بوده است. 
2- در زيمباوه مالكيت ساختمان هال احمر از ابتدا 
متعلق به صليب سرخ زيمباوه بوده و اين جمعيت در 
سودان و كومور هيچ ساختمان ملكي نداشته است و 
تجهيزات اين مركز )جز در يك مورد( مابقي فرسوده 
بوده و به علت نداشللتن صرفه مالللي و نبود امكان 
انتقال به داخل كشور به هال احمر كومور )و نه به 
دولت كومور( اهدا شده است. همچنين ساختمان 
و تجهيزات مركز سومالي نيز به هيچ سازمان دولتي 

اهدا نشده و متعلق به هال احمر كشورمان است. 
3- در مطلب »حياط خلللوت دولت با برنامه ريزي 
10 ساله هال احمر«، نويسللنده از »تاش هال 
احمر براي دريافت سهم بيشتر از بودجه كشور به 
رغم تأكيد اساسللنامه اين جمعيت بر غير انتفاعي 
بودن و با وجود داشللتن منابع درآمدي مختلف« 
نوشته است: در اين زمينه بايد تأكيد كرد كه هال 
احمر ايران بلله عنوان نهادي غيللر دولتي در طول 
فعاليت 94 سللاله خود،  هيچگاه اعتباري با عنوان 
بودجه از دولت دريافت نكللرده و هر آنچه در قانون 
براي هال احمر آمده، تحت عنوان »اعانه« به آن 
اشاره شده است. اين كمك )اعانه( به هال احمر، 
بابت وظيفه اي اسللت كه دولت به هال احمر )به 

عنوان معين دولت در حوادث( و از طريق سازمان 
امداد و نجات، محول كرده و اين اعانه در سال هاي 
اخير روند كاهشي داشته است. در اين شرايط تاش 
و پيگيري هال احمر براي حفظ همين رقم بسيار 
اندك، براي ارائه خدمت به مردم است، خدمتي كه 
با فداكاري و نوع دوستي داوطلبان هال احمر ارائه 
مي شود و اگر قرار بود دسللتگاهي دولتي، وظيفه 
ارائه اين خدمت را بر عهده بگيرد، اولين دغدغه آن 
تنها »تأمين دهها ميليارد تومان حقوق ماهانه 50 
هزار امدادگر« از جان گذشته اي است كه به صورت 
داوطلبانه )بي مزد و منت( مشللغول خدمت گذاري 

شبانه روزي به مردم هستند. 
4- در پاسخ به آنچه از سللوي نويسنده اين مطلب 
مبني بر اينكه »هال احمر به حياط خلوت دولت ها 
تبديل شده و. . . . « تأكيد مي شود كه جمعيت هال 
احمر ايران، نه تنها طي چهار سال گذشته، بلكه در 
هيچ دوره اي از فعاليت هاي خود از اصول راهبردي 
بي طرفي و بي غرضي عدول نكرده و همواره از فضاي 
سياسي و اتهامات اينچنيني مبري است. بنابراين 
زدن انللگ »تقويت عملكرد سياسللي هال احمر 
به خصوص با انتخاب دبير كل سللابق اين جمعيت 
به عنوان معاون سياسللي وزير كشللور« كاماً در 
جهت خدشلله دار كردن وجهه اين نهاد مردمي و 

بشردوستانه بوده است. 
5- با توجه به تأكيدات رئيس جمعيت هال احمر، 
دبير كل بعللدي اين جمعيت قطعللاً از ميان هال 
احمري ها و از درون اين جمعيت تعيين و انتخاب 

خواهد شد. 
6- دربللاره فعاليت هللال احمر در حللوزه دارو و 
تجهيزات بيشللترين حاشيه سللود حاصل از اين 
فعاليت )حتي در صورت پرداخت توسط بيمه ها( 
تنها 4 درصد است. به عاوه در مورد فعاليت شركت 
صنايع نسللاجي هال احمر هم بايد گفت كه اين 
شركت با وجود جمعيت هاي ملي به عنوان جمعيتي 
كه تمامي مايحتاج امدادي خود را از قبيل چادر، پتو، 
پوشاك و. . . با تكيه بر توان متخصصان داخلي توليد 

مي كند، داشته است؛ اما به علت نبود حمايت هاي 
لازم از توليد ملي، با درآمد خود تنها قادر به تأمين 
منابع مالي هزينه هللاي پرسللنلي و چرخه توليد 

خود باشد. 
7- در بخش ديگري از مطلللب روزنامه، به موضوع 
تدوين برنامه 10 سللاله جمعيت هال احمر اشاره 
شللده اسللت و بر اين اقدام كاماً كارشناسللي نيز 
برچسب سياسي خورده در حالي كه تدوين برنامه 
براي جمعيت هللال احمر براي نخسللتين بار در 
تاريللخ جمعيت و بللا بهره گيري از پيشكسللوتان، 
كارشناسللان، مديران داخلللي و درون جمعيتي و 
همچنيللن امدادگللران، جوانللان و داوطلبان برتر 
كشوري، تدوين راهبردها و برنامه 10 ساله جمعيت 
انجام شده و در مسللير تصويب در شللوراي عالي 
جمعيت )منتخبان هال احمري هاي سراسر كشور( 

قرار گرفته است. 
    »ج�وان« در پاس�خ به جوابي�ه جمعيت 
هلال احم�ر، ن�كات و س�ؤالاتي را مط�رح 
كرده اس�ت و قضاوت را بر عه�ده مخاطبان 

مي گذارد. 
1-  تناقض نخستين موردي است كه در اين جوابيه 
به چشم مي خورد. بر اساس اين جوابيه اظهار شده 
تجهيزات هال احمر فرسللوده بوده و به دليل اين 
فرسودگي اهدا شده است. در برابر چنين پاسخي 
اين سللؤال به ذهن مخاطب متبادر مي شود كه آيا 
به كارگيري تجهيزات فرسللوده در مراكز درماني 
هال احمر در خارج از كشللور كه بلله نوعي بيانگر 
توانايي هاي بهداشللتي درماني كشللورمان است 
درست و منطقي است؟ از سوي ديگر بايد پرسيد آيا 
حضور ايران در كشورهاي ديگر با امضاي تفاهمنامه 
ميان دو كشللور و بر مبناي قانون بوده يا خير؟ اگر 
چنين تفاهمناملله اي وجود داشللته چطور ظرف 
مدت يك  سال گذشته چهار- پنج مركز هال احمر 
تعطيل شده اسللت؟ همچنين اينكه اقدامات يك 
دستگاه ناخواسته همسو با سياست هاي يك طرح 
باشللد با مجري طرح بودن امري متفاوت اسللت و 

همانگونه كه در گزارش »جوان« ذكر شده تعطيلي 
مراكز درماني هال احمر در آفريقا همسللو با طرح 
عربي صهيونيسللتي كم كردن نفوذ ايران ارزيابي 
مي شود. عاوه بر اين اگر قطع همكاري و حضور در 
كشوري به خاطر حاشيه هاي سياسي و ديپلماتيك 
بوده است، هال احمر آن كشور نيز مجزا  از دولت ها 

نيست. 
2-   درباره ادعاي عملكرد غير سياسي و بي طرفانه 
هال احمر به خصوص در چهار سللال گذشته نيز 
سؤال اينجاست كه اگر جمعيت هال احمر با تعهد 
به اساسللنامه اش سياسللي عمل نمي كند معناي 
تيترهاي كاماً سياسي و جهت دار روزنامه شهروند 
يعني روزنامه رسللمي جمعيللت هال احمر كه با 
بودجه اين جمعيت منتشر مي شود، چيست؟ اساساً 
يك جمعيت غيرسياسي چه سنخيت و ارتباطي با 
داشتن و پروراندن سياسي ترين ابزار يعني روزنامه 

دارد ؟! هال احمر كنوني غير سياسي نيست. 
3-  اينكه دبير كل جمعيللت هال احمر از وزارت 
كشللور به اين جمعيت بيايد و پللس از جابه جايي 
حداقل پنج مدير جمعيت، مهندس احمدي دوباره 
و در آستانه انتخابات رياست جمهوري يازدهم به 
عنوان معاونت سياسي وزارت كشور به اين وزارتخانه 

بازگردد چه معنايي را به ذهن متبادر مي كند؟
4-  درباره منابع جمعيت هم توجه به اين نكته قابل 
تأمل لازم اسللت كه كمك دولت به جمعيت اعانه 
است و اين اعانه بودن به لحاظ حقوقي مسئوليتي 
را ايجاد نمي كند. از سللوي ديگر حسن ابوالقاسم 
گرجي معاون توسللعه منابع انسللاني و پشتيباني 
جمعيت هال احمر مي گويللد: اين جمعيت بيش 
از 8 هزار و 400 كارمنللد دارد كه ميانگين حقوق 
3 ميليون تومان با مزايا دسللت كم حدود سللالانه 
400 ميليارد تومان پول فقط براي پرداخت حقوق 
كارمندان اين جمعيت نياز است. وظيفه اين 8 هزار 
و 400 كارمند هم رسيدگي به آموزش داوطلبان 
است. در حالي كه يكي از انتقادات وارده به جمعيت 
هال احمر ضعف در بحللث آموزش هاي عمومي 
اسللت. از سللوي ديگر هيچ يك از كارمنللدان اين 
جمعيت در عمليات هاي امللداد و نجات به عنوان 
پيشاني جمعيت هال احمر نقشي ايفا نمي كنند 
و اين وظيفه طبق جوابيه، توسط 50 هزار امدادگر 
داوطلب انجام مي شللود كه بنا به اظهارات معاون 
توسعه منابع انسللاني و پشللتيباني جمعيت تنها 
هزينه ايللاب و ذهاب و يك وعده غذا بلله اين افراد 
داده مي شللود. يعني حدوداً هر كارمند هال احمر 
10 امدادگر آموزش مي دهد. آيا چنين دستاوردي 
منطقي اسللت و به نوعي حيف و ميللل بيت المال 
به شمار نمي رود؟ بر اين اسللاس و با عنايت به اين 
بهره وري پايين در سطح آموزش و پيش بيني هاي 
نادرسللت در ارتباط با تأسلليس مراكز درماني در 
كشللورهايي كه بعد از مدتي قرار است ما را اخراج 
كنند آيا كارشناسان اين جمعيت واقعاً توانايي تهيه 

برنامه راهبردي 10 ساله را دارند؟

هلال احمر: سياسی نيستيم 

تیترهایسیاسی»شهروند«درپیشانیجمعیتهلالاحمر

   ضرورت رصد كندي رشد كشور
 رس�ولي- تهران:  چرا دستگاه هاي مسللئول كاهش سرعت رشد و 
توسعه كشور را رصد نمي كنند تا مشخص شللود كه با توجه به وجود 
نيروهاي تحصيلكرده و كارشناس چه عواملي باعث كندي رشد در همه 

بخش ها شده اند.

  گربه هاي شهر را دريابيد
احس�اني- تهران: چرا شللهرداري با افزايش تعللداد گربه ها مقابله 
نمي كند در و ديوار شهر پر از گربه شده اسللت، آيا سازمان هاي ديگر 
نيز در اين خصوص مسللئول هسللتند؟ اگر هسللتند چرا كاري انجام 

نمي دهند؟

س�لام برش�ما مخ�اطبان هميش�گي »جوان«. دلگويه هاي شما 
عزيزان را از طريق ش�م�اره 88498440 شنوا و پ�ذيرا هستيم. 
سايه هايي كه بر سر افزايش جمعيت افتاده استاين ستون را مس�ئولان و مديران با حساس�يت ويژه مي خوانند.

يك: چند سالي اسللت كه با ارائه آمارهاي مربوط به كاهش زاد و ولد 
و افزايش ميانگين سن ايراني ها و خيز به سمت پيري جمعيت، توجه 
مقامات عالي رتبه كشور به اين قضيه معطوف شده است. همچنان كه 
در چند سال گذشته عالي ترين مقام رسمي كشور در اين باره هشدار 
داده  و از مسللئولان خواسللته اند كه در اين باره به دنبال راهكارهايي 
باشند. به دنبال اين هشللدارها بود كه سال گذشللته مجلس شوراي 
اسللامي طرحي را به اين منظور تصويب كرد. آبان ماه سال گذشته، 
مجلس كليات »طرح جامع جمعيت و تعالللي خانواده« را در مجلس 
شوراي اسامي تصويب  كرد و وظايف و مسئوليت هايي را  كه نهادهاي 
مختلف كشور در اين باره عهده دار هستند، احصا كرد. البته در همان 
موقع منتقدان نسللبت به اجراي ايللن قانون با توجه به بللار مالي زياد 
آن - بار مالي طرح را 45 هزار ميليارد تومان عنوان كردند، ضمن اينكه 
اگر طرح اجرا شود، هر سال حمايت هاي مالي بايد تجديد شود – ابراز 
ترديد كردند، گرچه اگر كمي جامع تر نگاه كنيم، متوجه اين قضيه هم 
خواهيم بود كه صرفاً محدوديت هاي مالي سايه خود را روي اين طرح 
نينداخته، بلكه بيشتر نوع تفكر آدم هاي اين روزگار چه اشخاص حقيقي 
و چه اشخاص حقوقي درباره زاد و ولد يك محدوديت عمده به حساب 
مي آيد. به عبارت ديگر حتي اگر مشللوق هاي مالي لازم و تسهيات و 
مرخصي زايمان تا ديگر مشللوق ها به تمام و كمال پرداخت شللود كه 
البته با توجه به شرايط اقتصادي كشور دور از انتظار است، اما موضوع 
اصلي همچنان بر سر نگرش آدم هاست كه مسلماً در برنامه ريزي ها بايد 

مدنظر قرار بگيرد. 
دو: ما چاره اي نداريم جز اينكه واقع بينانه تر به اهداف جمعيتي نگاه كنيم. 
اگر تا چند دهه پيش آدم ها مثاً چيزي به نام تفريح و سللفرهاي هفتگي، 
ماهانه و سفرهاي خارجي را نمي شناختند و جدي نمي گرفتند اما امروز 
آدم ها از هر فرصتي براي شادی استفاده مي كنند. اگر زنان ما تا همين چند 
دهه پيش چيزي به اسم ورزش را نمي شناختند، امروز بسياري از دختران 
و زنان ورزش روزانه را در كانشهرها جدي گرفته اند و بارداري و باروري را 
امري مزاحم مي بينند. اگر تا سه دهه پيش آمار زنان و دختراني كه به دنبال 
تحصيات عالي به ويژه تا مقطع دكتري بودند، بسيار پايين بود اما امروز 
وضعيت متفاوت است، بنابراين زنان و دختران سال هاي زيادي از دوران 
مجردي يا حتي تأهل را در ادامه تحصيل مي گذرانند. اشاره به اين مؤلفه ها 
به خاطر اين است كه يادآوري شود برخورد شعاري و هيجاني و موسمي با 
موضوع افزايش جمعيت نمي تواند چندان راهگشا باشد، همچنان كه شما 
مي بينيد وجود پديده هاي مختلف و رخدادهاي سياسي به رسانه ها اجازه 
نمي دهد كه در اين باره دست به جريان سازي بزنند، مگر اينكه رهبر معظم 
انقاب در ديداري به اين موضوع اشاراتي داشللته باشند تا چند روزي در 
فضاي تحليل رسانه اي كشور قرار بگيرد و دوباره به فراموشي سپرده شود. 
س�ه: تصور مي كنم اگر مي خواهيم بلله درك واقع بينانه اي از موضوع 
افزايش جمعيت در ايران برسلليم، همه توقعات نبايللد در خانواده ها 
تلنبار شود كه اگر اين گونه باشد، خانواده اين انتظارات را پس خواهد 
زد، مثاً وقتي در جامعه اي اخاق رنگ مي بازد و در بالاترين سللطوح 
مديريتي مسئولان با لحن هاي تند با هم از در ستيزه مي آيند تا نزاع ها و 
بداخاقي هايي كه در سطوح پايين رخ مي دهد، همه اينها سيگنال هايي 
است كه به سمت پدر و مادرهاي فردا فرستاده مي شود كه حتي الامكان 
ديرتر بچه دار شللوند و كمتر، چون آنها افق روبه رو را چندان روشللن 

نمي بينند. حتي اگر به واقع اين طور نباشد. 

  رئيس كميسلليون آموزش مجلس گفت: در مدارس مشكل پرداخت 
بهاي آب، گاز، برق و حتي تلفن وجود دارد و بارها توسط اين ادارات تهديد 
به قطع انشعاب شده اند كه نياز است هرچه زودتر دولت سرانه مدارس را 

پرداخت كند. 
  متخصص بيماري هاي چشم با اشاره به اينكه يكي از بهترين راهكارها 
براي درمان آلرژي چشم، كمپرس سرد اسللت، افزود: قطره هاي چشم را 

خودسرانه مصرف نكنيد. 
  وزير بهداشت، درمان و آموزش پزشكي با اشللاره به آمار بالاي طاق، 
اعتياد و بيكاري و نوع شللرايط زندگي بيان كرد: هر كللدام از اين موارد به 

طريقي سبب توليد بيماري اعصاب و روان خواهد شد. 
  رئيس سللازمان نظام مهندسي كشللاورزي و منابع طبيعي كشور طي 
نامه اي خطاب به وزير آموزش و پرورش، خواسللتار اسللتفاده از 12 هزار 
دانش آموخته رشللته هاي محيط زيسللت به عنوان مدرس كتاب درسي 

»انسان و محيط زيست« در سال تحصيلي آينده شد. 
  مسئول كانون خدمات داروسازي بسيج با اشاره به اينكه عدم پرداخت 
سللازمان هاي بيمه گر، فعاليللت داروخانه هللا را مختل مي كنللد، گفت: 

داروخانه هاي شهرهاي كوچك با سختي بيشتري كار مي كنند. 
  متخصص زنللان و زايمان كاربرد جراحي هاي كللم تهاجمي در درمان 
بيماري هاي زنان را تشريح كرد و افزود: با استفاده از اين روش با يك بستري 

نيم روزي در بيمارستان، فرد درمان مي شود. 
  رئيس كميته نظارت شوراي اسامي شهر تهران اعام كرد: ساماندهي 
ترافيكي ميدان سپاه و بزرگراه صياد شيرازي در دسللتور كار قرار گرفته 
است و در كنار آن، نسبت به سنگفرش كردن پياده روهاي خيابان انقاب 

اقدام مي شود. 
   نيم ضريح خيمه گاه امام سجاد)ع( توسط هنرمندان شيرازي  با تركيب 
9 هنر در حال ساخت است و پس از آن نورافشاني داخل نيم ضريح با هزينه 

3 ميليارد تومان انجام مي شود. 
   معاون شللهردار جشللنواره مد و لباس تسللنيم را فرصتي براي كشف 

استعدادهاي گمنام در سطح محات و زنان سرپرست خانوار دانست. 
   پزشكي قانوني اسللتان تهران اعام كرد: هزار و 276 نفر در هشت ماه 
سال جاري جهت دريافت مجوز سقط درماني )جسماني( به مراكز پزشكي 
قانوني استان تهران مراجعه كرده اند كه اين تعداد در مقايسه با مدت مشابه 

سال قبل 2 درصد كاهش داشته است. 
   سخنگوي كميسلليون حقوقي قضايي مجلس گفت: مهم ترين راهكار 
در جلوگيري از قانون گريزي ابتدا بالابردن هزينه هاي قانون گريزي و بعد 

فرهنگسازي در اين زمينه است. 
   مديرعامل ستاد معاينه فني شهرداري تهران از آمادگي مراكز براي انجام 

معاينه فني و تست هاي موتورسيكلت خبر داد. 
   مدير دفتر برنامه ريزي و تلفيق سللتاد احياي درياچه اروميه نسبت به 
شيوع برخي بيماري ها در اثر خشللكي درياچه اروميه هشدار داد و گفت: 
دانشگاه هاي منطقه از طريق آزمايش خون شهروندان و ارزيابي بيماري ها 
در مراكز درماني، ارتباط خشللكي درياچه اروميه با نوع بيماري ها را رصد 

مي كنند. 
   براسللاس يك تحقيق، افرادي كه به طور مرتب فلفل قرمز تند مصرف 
مي كنند، در مجموع 13 درصد كمتر در معرض مرگ و مير به خصوص بر 

اثر سكته مغزي و حمله قلبي قرار دارند. 
   رئيس اتاق بازگاني، صنايع، معادن و كشاورزي ايران گفت: مشكات و 
مسائل محيط زيست، زخم پنهان است و تا وقتي به اوج خود نرسد، ديده 

نمي شود و به همين دليل در بسياري مواقع مورد غفلت قرار مي گيرد. 
   مدير عامل سازمان خدمات اجتماعي شللهرداري تهران از راه اندازي 
كمپ »مرهللم« ويژه زنان معتللاد خودمعرف در پايتخت خبللر داد.  رضا 
قديمي با تأكيد بر توسللعه زيرسللاخت هاي مربوط به نگهداري و درمان 
معتادان خودمعرف از سللوي مديريت شللهري گفت: به تازگي اقدامات 
مربوط به آماده سللازي كمپ »مرهم« ويژه زنان معتللاد خودمعرف را در 
منطقه 21 پيگيري مي كنيم و اميدواريم در بهمن ماه شاهد افتتاح رسمي 

اين مركز باشيم. 

 1000 تخت روانپزشكي
 در سراسر كشور به بهره برداري رسيد

با حض�ور وزير بهداش�ت، درم�ان و آموزش پزش�كي، 120 تخت 
روانپزشكي در اهواز و همزمان از طريق ويدئوكنفرانس يك هزار 
تخت روانپزش�كي در سراس�ر كش�ور ب�ه بهره برداري رس�يد. 
 صبح روز گذشته وزير بهداشت، درمان و علوم پزشكي در دهمين سفر 
استاني خود به استان خوزستان با حضور استاندار خوزستان و جمعي از 
مسئولان حوزه بهداشت و درمان طرح 120 تختخوابي روانپزشكي در 
بخش روانپزشكي بيمارستان گلستان و يك هزار تخت روانپزشكي در 
سراسر كشور از طريق ارتباط ويدئوكنفرانس، در تالار شهداي دانشگاه 

علوم پزشكي اهواز افتتاح شد. 
بر اسللاس اين گزارش، يك هزار تخت افتتاح شللده در سراسر كشور 
در قالب 66 بيمارسللتان، 31 دانشگاه علوم پزشللكي و 58 شهرستان 
است كه به صورت نمادين تخت هاي روانپزشكي بخش اعصاب و روان 
بيمارستان هاي علوم پزشكي شهر سيرجان از توابع استان كرمان، شهر 
رودان از توابع استان هرمزگان، شيراز، شهر درود از استان لرستان به 
صورت همزمان از طريق ويدئو كنفرانس به همراه خدمات بسته نوين 

سامت و روان در سراسر كشور به بهره برداري رسيد. 

دبير انجمن داروسازان ايران:

 هزينه تبليغات ماهواره اي 20 برند دارويي
 به بيش از 2 ميليارد دلار رسيده است

دبي�ر انجم�ن داروس�ازان اي�ران اع�لام ك�رد، ماهواره ه�ا 
در حال س�لاخي س�لامت م�ردم از طري�ق تبليغ�ات غيرواقعي 
و اغواگرايان�ه در ح�وزه دارو هس�تند و م�ردم نباي�د فري�ب 
دلالان دس�ت چندم داروه�اي تقلبي و غي�ر اصي�ل را بخورند. 
سيد مهدي سجادي، دبير انجمن داروسازان ايران با اشاره به وضعيت 
اسللفبار تبليغات دارو در ماهواره هاي فارسي زبان گفت: ماهواره ها در 
حال ساخي سللامت مردم از طريق تبليغات غيرواقعي و اغواگرايانه 
در حوزه دارو هستند و مردم نبايد فريب دلالان دست چندم داروهاي 

تقلبي و غير اصيل را بخورند. 
 وي ضمن هشللدار در رابطه بللا افزايش تبليغ داروها در شللبكه هاي 
ماهواره اي اظهار داشللت: دارو، كالايي نيسللت كه بتوان به تبليغات 
ماهواره اي آن اعتماد كرد و اين هشداري است كه مردم و به خصوص 
جوانان و همچنين خانواده هاي مبتايان به بيماري هاي صعب العاج 

بايد آن را جدي بگيرند.  
وي افزود: هيچ دليل و منطقي بر متناسب بودن داروهاي تبليغ شده در 

ماهواره با وضعيت بيماران وجود ندارد.
 ضمن اينكه در اصالت اين دارو هللا و مؤلفه هاي ايمني آن نظير تاريخ 
مصرف آنها هيچ اطمينان خاطري وجود ندارد.  دبير انجمن داروسازان 
ايران ادامه داد: تبليغات حوزه پزشللكي و دارويي در كشور ما مشمول 
قوانين و مقررات خاصي است و به همين جهت هيچ دارويي، حق تبليغ 
تلويزيوني يا روزنامه اي براي مردم را ندارد، ولي در برخي كشورها اين 

موضوع منع قانوني ندارد. 
 به گفته سجادي، هزينه تبليغات تلويزيوني 20 برند دارويي به بيش از 
2 ميليارد دلار رسيده است و اين در شرايطي است كه در ماهواره هاي 
فارسي زبان، وضعيت به گونه اي است كه اغلب، تبليغات گمراه كننده 
و غير واقعي است.  سللجادي تصريح كرد: مردم نبايد فريب تبليغات 

داروهاي ماهواره اي را بخورند.
 اين تبليغات ممكن است از سوي دلالان دست چندم داروهاي تقلبي 
و غير اصيل ترتيب داده شده باشد. يا اينكه كارگاه هاي زيرپله اي و غير 
بهداشللتي و فاقد ايمني اقدام به تنظيم چنين تبليغاتي كرده باشند.   
وي تأكيد كرد: مردم بايد پيش از مصرف هرگونه دارويي، با پزشللك 
خود مشورت و داروي تجويز شللده را صرفاً از داروخانه هاي رسمي و 

معتبر تهيه كنند. 

پژمان فر: نمايندگان با دولتی ها بستند
نمايندگان مردم در خانه ملت در حالي به وزارت 
ارتباطات براي افزاي�ش پهناي باند اينترنت كل 
كش�ور اعطاي مجوز كردند كه در بيانات صريح 
رهبر معظم انق�لاب، پرهي�ز از اين ام�ر تا قبل 
از تكميل ش�بكه مل�ي اطلاع�ات و پروژه هاي 
اقم�اري آن م�ورد تأكي�د ق�رار گرفت�ه ب�ود. 
در جريان بررسي مواد ارجاعي لايحه برنامه ششم 
توسعه كل كشور، نمايندگان مردم در خانه ملت به 
وزارت ارتباطات و فناوري اطاعات اجازه دادند در 
طول اجراي برنامه ششم توسعه نسبت به افزايش 
ظرفيت انتقال پهناي باند عبوري از كشللور به 30 

ترابيت بر ثانيه اقدام كند. 
اين مجوز مجلس به وزارت ارتباطات براي افزايش 
پهناي باند اينترنت كل كشور در حالي اعطا شد كه 
عاوه بللر ناديده گرفتن تخلفللات وزارت ارتباطات 
در حوزه شللبكه ملي اطاعات، به فرمايشات رهبر 
معظم انقاب نيز بي توجهي صورت گرفت؛ چراكه 
در پيوست حكم اعضاي شوراي عالي فضاي مجازي 

در سال 1390 آمده است: 
»ضروري است قبل از تكميل شبكه ملي اطاعات و 
پروژه هاي اقماري آن و نيز صدور مجوز شوراي عالي 
براي آغاز به كار آن، درخصوص پهناي باند اينترنتي 
با ارائه وعده هاي گوناگون، انتظللارات كاذب ايجاد 
نشود.« برخاف آنكه وزير ارتباطات همواره اذعان 
داشللته كه تمامي طرح ها و برنامه هاي شبكه ملي 
 اطاعات را آماده كرده و مورد توجه قرار داده  است، 
اما طبق اسناد بالادستي )قانون پنجم توسعه( طرح 
شبكه ملي اطاعات حداكثر تا ابتداي سال 92 بايد 
اجرايي مي شد كه تنها فاز نخست اين شبكه تابستان 

امسال عملياتي و طي مراسمي افتتاح شد. 
   زد و بند نمايندگان با دولت!

جالب اين است پيش تر از اين برخي نمايندگان، 
در مخالفللت با افزايللش پهناي بانللد و به تعويق 
افتادن در راه اندازي شللبكه ملي اطاعات گفته 
بودند: »طبق قوانين كشللور تا زماني كه شللبكه 
ملي اينترنت كشور تكميل نشود، نبايد پهناي باند 
اينترنت كشور گسترش يابد.« اما امروز در واپسين 
روزهاي بررسي برنامه ششللم دست دولت براي 
افزايش پهناي باند باز گذاشللته مي شود، بي آنكه 

حتي به مطالبه عمومي مردم نسبت به راه اندازي 
و اتمام پروژه شبكه ملي اطاعات بهايي داده شود.  
نصر الله پژمان فللر، رئيس كميسلليون فرهنگي 
مجلس شوراي اسللامي در گفت وگو با »جوان« 
ضمن خودداري از مصاحبه درباره اعطاي مجوز 
مجلسي ها به وزارت ارتباطات و فناوري اطاعات 
جهت افزايش ظرفيت انتقال پهناي باند عبوري از 
كشور در نهايت اظهار داشت: من مخالف بودم و به 

دنبال اين هستم تا اقدامات ديگري انجام دهم. 
وي در رابطلله بللا موافقت نمايندگان نسللبت به 
افزايش پهناي باند به اين جمله بسللنده كرد كه 
»با دولتي ها زدند« اين جمله وقتي قابل تأمل تر 
مي شللود كه چند روز پيش محمود واعظي، وزير 
ارتباطات و فناوري اطاعات، گويي از اين اعطاي 
مجوز يقين داشللت، چنانكه از افزايش دو و نيم 
برابري پهناي بانللد خارجي به جللاي راه اندازي 

شبكه ملي اطاعات خبر داده و گفته بود: »پهناي 
باند اينترنت تا پايان امسال به 10 هزار گيگابايت 
در ثانيه معادل 5/2 برابللر وضعيت فعلي افزايش 

مي يابد.«
   دولت، مجلس را دور زد

روح الله مؤمن نسللب، پژوهشللگر و كارشللناس 
مسللائل فضاي مجازي در واكنش به خبر اعطاي 
مجوز مجلس به وزارت ارتباطللات براي افزايش 
پهناي باند اينترنت كل كشور نيز در گفت وگو با 
»جوان« اظهار داشت: اين مجوز مخالفت صريح 
با فرمايشات رهبر معظم انقاب بوده است. وزارت 
ارتباطات با بي توجهي به فرمايشات رهبر معظم 

انقاب در صدد كسب مجوز مجلس بر آمد. 
وي به ارتباطات مشللكوك برخي نمايندگان در 
اين ميان اشللاره كرد و يادآور شد: مجلس نيز در 
روزهاي پاياني بررسللي برنامه ششم توسعه دور 
خورد و اقدام به اعطاي مجللوزي كرد كه خاف 

صريح فرمايشات رهبر انقاب است. 
امروز انگشت اشاره به سللمت كساني است كه با 
بي توجهي به تأكيدات رهبر معظم انقاب نسبت 
به انقابي عمل كردن در فضللاي مجازي، نه تنها 
اهميت اين نگراني ها را جدي نمي گيرند، بلكه با 
زير پا گذاشتن تأكيدات صريح و روشن، از مطالبه 

عمومي ملت نيز عبور مي كنند. 
وقت آن رسيده است كه بپرسيم دليل ايستادگي، 
مقاومت، تعلللل، بهانه تراشللي و در نهايت زير پا 

گذاشتن تأكيدات رهبر انقاب چيست؟!
آيا اساسللاً نماينللدگان موافقي كه اقللدام به اين 
اعطاي مجوز كردند، از بي قانوني مكرر دولتي ها و 
ايستادگي تمام قد مقابل دستورات صريح، در اين 

زمينه خبر دارند؟!
كجا هستند آنان كه قبل از ورود به خانه ملت، خود 
را انقابي معرفي مي كردند تا امروز در مقابل چنين 

اقدامات سخيف و جسارت واري بايستند؟!
اساسللا نمايندگانی كه به اين متن رأی داد ه اند، 
خبرداشته اند چه چيزی را  از تصويب گذرانده اند؟! 
فاتحه توليد و كارآفرينی ملی پيش ان كه بيشتر 
خوانده شللود بايد از نهايی شللدن از اين مصوبه 

خاف قانون جلوگيری به عمل آيد. 

وزارت با ارتباطات مجلس را دور زد !

اكبر محمودي 

    جوابیه

نیره ساري
  گزارش یک

غيبت شورايی ها در شهر!
 در حالي كه چند ماهي بيشللتر به اتمام دوره چهارم شوراهاي شهر و 
روستا باقي نمانده است و اين انتظار مي رود كه اعضاي شوراهاي شهر به 
خصوص كانشهرها بيشتر به وعده  داده شده خود در زمان انتخاب شدن 
بپردازند، اما متأسفانه حضور برخي اعضاي شوراهاي شهر كه از مردم 
رأي اعتماد خود را گرفته اند، در شهر و ميان شهروندان كمتر شده است. 
با رصد فضاهاي مجازی، مشخص مي شود كه برخي اعضاي شوراي شهر 
به جاي حضور در ميان شهروندان و رسيدگي به مسائل و مشكات آنان 
بيشتر هم و غم خود را بر اين گذاشته اند تا از طريق شبكه هاي مجازي و 

كانال هاي تلگرامي به مسائل و دغدغه هاي شخصي خود برسند!
 بايد گفت اصل كانال هاي تلگرامي و شللبكه هاي مجازي پوششي 
شده است تا برخي از اعضاي شوراهاي شهر از هر فرصت و بهانه اي 
استفاده كنند و به جاي پيگيري  موضوعات از مبادي ذي ربط فقط 
حضور رسانه اي در شللبكه اي مجازي داشته باشللند. در اين ميان 
برخي از اعضاي شللوراها هم با گرد آوردن عده اي به دور خود فقط 
به فكر پوشش هاي رسانه اي با هدف خاص خود هستند. بايد توجه 
داشللت كه در كانال هاي تلگرامي و شللبكه هاي مجازی ، مسائل و 
مشكات بسياري از سوي شللهروندان مطرح مي شود كه بعضاً نيز 
داراي مستنداتي هستند كه لازم است پيام ها رصد شود و از سوي 
مسئولان پاسخ مناسب ارائه شود، ولي برخي اعضاي شوراهاي شهر 
جايگاه خود را فراموش كرده اند كه وكيل شهروندان هستند و بايد به 
مسائل و مشكات شهروندان رسيدگي كنند تا اينكه به فكر انتخاب 

شدن باشند. 
يادآوري اين نكته نيز خالي از لطف نيست كه مردم عملكردها را رصد 

مي كنند، نه شعارها و مانورهاي تبليغاتي را. 
به هر حال شبكه هاي مجازي در شرايط كنوني عاوه بر تهديد مي تواند 
به عنوان فرصتي باشد تا مردان عمل، آن را تابلوي رفتاري و كرداري 

خود كنند و عملكردهاي خود را به معرض ارزيابي واقعي قرار دهند. 


